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És Gaia visszavág
Már Gaiát halálosan megsebezték,

És Gaia visszavág.
Már Bábelt, már Csernobilt építették,

Maguknak új hazát.

Tudásalmából túl sokat haraptak,
S a falat fennakad.

Ránk eresztik poklát az atomnak,
S már Gaia is hasad.

Irtják a trópusi esõerdõket,
Mindnyájunk tüdejét.

Mert gépeik vannak, s nagyon erõsek,
S a profit sem elég.

Elégetik a Föld olaját, szenét,
Nem kell a víz, a szél.

S hol angyalok játszanak égi zenét,
A szog már odaér.

Már klónoznak és génmanipulálnak,
Már Istent játszanak.

S a teremtett világ iránti alázat
Gõgjükön fennakad.

Már Gaiát halálosan megsebezték,
De Gaia visszavág.

Kétszáz kilométeres szélsebesség,
És törnek már a fák.

Kétszáz liter víz négyzetméterenként,
S a falvak víz alatt.

Szakadnak le a jéghegyek egyenként,
S már város sem marad.

Gaia, mint óriási lüktetõ sejt,
Még éli életét.

Mely oly szép volt és oly élhetõ kert,
Már írják végzetét.

A kék bolygó, Istennek szeme fénye,
S borítják mély sebek.

Az egysejtûi többet tettek érte,
Mint a bölcs emberek.

Gaia erejét, Isten a hatalmát
Mutatná: ne tovább!

De õrzi még a Gonosz birodalmát �
S elveszti otthonát.

A Gaia elmélet  � James Lovelock 1979-ben publikált elmélete �
a Föld megértésének tudományos kifejtése. A tudósok többsége a
Föld egészét nem egy élõ szervezetnek tekinti, nem látja összefüg-
gõ, kölcsönös kapcsolaton alapuló egésznek. De a Gaia elmélet
megváltoztatja ezt. Elõször is azt állítja, hogy az élet jelentõs ha-
tással van az élettelen környezetre. Ilyen például a légkör összeté-
tele, mely aztán visszahat az egész Föld élõvilágára. A Gaia elmélet
ezt �szoros kapcsolásnak� nevezi. Olyan kapcsolatot ért ez alatt,
amikor a kapcsolatban részt vevõ felek bármelyikében létrejövõ
változás a másik félre azonnal hatással van és viszont. Másodszor
azt mondja, hogy ebbõl a szoros kapcsolásból élõ és élettelen kö-
zött váratlanul egy közös vagyon bukkan elõ. Ez a �felbukkanó va-
gyon� Gaia a Föld, mint egységes egész, amely segítségére van a
két meghatározó elem fenntartásának. Egy olyan egész világra ki-
terjedõ környezetre és a hõmérsékletre, mely megfelelõ az élet
fenntartásához a zavaró körülmények ellenére is, akár kívülrõl
vagy belülrõl jönnek.

Mándy, Örkény, Grecsó és a mecénatúra
Kántor Zsolt exkluzív interjúja Vámos Miklós íróval

� Elsõ kérdésem személyes, va-
jon mit szólna Örkény, Mándy, ha
élnének, játsszunk el a gondolat-
tal, az érettségi botrányhoz vagy
a III/III-as ügyekhez? Érdekelné-e
Õket, ki figyelgette meg õket
suttyomban?

Letöltenének e- egyáltalán vala-
mit is az Internetrõl vagy marad-
nának az Erika írógépnél, mint
Tandori Dezsõ?

� Annyira méltatlan, hogy õvelük
ezeket az undok napi híreket kap-
csolatba hozzuk, akár csak játékból
is. Egyébként pedig, gondolom, Ör-
kény talán internetezne, Mándy biz-
tosan nem. Abban az idõben az ter-
mészetes volt, hogy sokakat megfi-
gyeltek. Keveset és kevesen foglal-
koztak vele.

� Te mit választottál (és mi volt
a választék?) anno, a magyar
érettségin?

� Szerencsésen nem emlékszem.
Sosem voltam túl jó versenyzõ a kol-
lektív oktatás vizein. Néha még ma
is álmodom vérzivataros érettségi-
vel, melyen alulmaradok. A valóság-
ban jelesre értem, nem csekély sze-
rencsével.

� Nem lepett meg a németorszá-
gi jó fogadtatás? Más környezet-
ben, más nyelven is vehetõ �adás�
az Apák üzenete?  Milyen nyelvre
fordították még le?

� Természetesen meglepett, bár
� derûlátó lévén � icipicit remény-
kedtem abban, hogy így lesz. Jó ér-
zés, hogy ott valóban csak a regé-
nyem számít, az egyéb életkörülmé-

Vámos Miklós József Attila-díjas író, januártól a Nemzeti Kultu-
rális Alapprogram Szépirodalmi Kollégiumának elnöke, a Nagy
Könyv elsõ százas listáján szerepelt Apák könyve címû regénye (ez
a mû Németországban is komoly szakmai sikert könyvelhet el a
recenziók alapján). Az Élet és Irodalomban éppen a múlt héten fe-
jezõdött be sorozata: Hogy volt címmel, amelyben legnevesebb író-
inkkal (Ottlik, Örkény, Mándy, Déry) kapcsolatos személyes em-
lékeit örökíti meg. Emlékeztetõül annyit, az Õ filmje a Csók, anyu,
a tévében a Lehetetlen címû mûsorral vált még ismertebbé. A
könyvhét alatt megyénkben járt.

nyeimet nem fontolgatják. A német
az Apák könyve elsõ külföldi meg-
jelenése, de már fordítják öt másik
nyelvre (angol, francia, spanyol,
olasz, holland).

� Az eltelt néhány hónap alatt
több változtatási javaslatot is meg-
fogalmaztál az írói mecenatúrá-
val kapcsolatban a Nemzeti Kultu-
rális Alapprogramnál. Én azt a
gyakorlatot hiányolom e honban,
hogy az oligarchia nem érzi köte-
lességének a mûvek, az írók finan-
szírozását. Nyilvánvaló, hogy na-
ivitásnak tûnik ez elsõre, de ha
lenne úttörõ, aki mondjuk, felvál-
lalna egy pályakezdõ elsõkötetest,
tizenkét havi, százezer forintos
�ösztöndíjra�, biztos lenne követõ-
je. Mert az NKA pénze, tudjuk, ke-
veseknek jut. Mit szólsz ehhez?

� Én azt hiszem, a hazai kapita-
lizmus még túl fiatal ehhez. Az elsõ
generációs újgazdagok gyerekei és
unokái már sokkal tudatosabbak
lesznek a társadalom javára való
adakozás terén. Meggyõzõdésem
egyébként, hogy kár teljes egészé-
ben az államtól vagy a gazdagoktól
várni, hogy a szépirodalmat és a kul-
túrát eltartsa. A könyv, a film, a szín-
ház üzlet � bár kis országban nem
túl jó üzlet. Ezzel együtt, ha például
egy kiadót támogatunk, akkor bele-
avatkoztunk a piac ügyeibe, felülrõl,
ami kissé szocialista megoldásnak
tûnik. Szerintem csak az alkotókat
és a befogadókat volna érdemes tá-
mogatni. Az olvasókat például úgy,
hogy a fontos könyvek fél áron ke-

rülnének a boltokba, állami vagy
privát támogatással. De ez a téma túl
bonyolult, szétfeszíti egy ilyen inter-
jú kereteit.

Annyit azért elmondhatok, hogy
szerintem üzletembereknek kellene
vezetni a kiadókat, nem irodalmá-
roknak, a piac törvényszerûségeit is-
merni kell és megélni. Ugyanaz az
elv érvényes a könyvkereskedelem-
ben is, mint az õszibarack eladásá-
nál. Egy-két láda megrothadhat, ezt
be kell kalkulálni, lehetetlen mind
egy szálig értékesíteni az �árut�.

A kuratóriumoknak nem a beér-
kezett, ismert írókat kéne
szponzorálniok, hanem a fiatal te-
hetségeket, mert az �öregeket� (a
legjobbakat) már el lehet adni, õk
azért eltartják magukat, sõt esetleg
a kiadót is. Jelenleg kiadóvezetõk is
lehetnek grémium-tagok, így nehéz
elfogadtatni efféle elveket.

Sok program vagy kiadvány síny-
li meg a pénzek elosztásánál, hogy
a kurátorokban az egyenlõsdi elve
ösztönösen mûködik. Egy kétmillió
forintért megrendezhetõ konferen-
cia például sok esetben csak ötszá-
zezret kap, mert sok kicsi projekt-
nek is akar a testület juttatni (ne le-
gyen harag). A kétmilliós konferen-
ciát így is meg kell rendezni, ha tá-
mogatást kap, mert el kell számol-
nia a számláival. Sok esetben az
ilyesfajta pályázó talán az elutasítás-
sal jobban járna, mint a csekély
összegû támogatással.

� Mi készül mostanában Vámos
Miklós írói mûhelyében, mikor je-
lenik meg új könyv? Egyáltalán
van idõd alkotni? (A kis füzet min-
dig a zsebben van? Amibe beíród-
nak a jó ötletek, mondatok, szitu-
ációk?)

� November elejére tervezem az
általad említett, és az ÉS-ben megje-
lent portrék legjavát egy kötetben,
a már bevált Hogy volt címen. Per-
sze, alapos átírás és egybefésülés
után. Vázlatolgatok továbbá egy re-
gényhez, melynek az lesz a címe:
Testvérszív. Nekem nincs szüksé-
gem arra, hogy az ötleteimet leír-
jam, a jó ötleteket nem felejtem el.
Kis füzet persze van a táskámban,
több is.

� Kiket tartasz a  fiatalok közül
kiemelkedõ tehetségeknek a kor-
társ próza terén?

� Nagyon nehéz megjósolni, ki-
bõl lesz jelentõs író. Erre nem is vál-
lalkozom.

Azt viszont szívesen elmondom,
kihez fûzök reményt. Szeretem
Grecsó Krisztián iróniáját, Jónás Ta-
más dramaturgiai érzékét, Cserna
Szabó András groteszk látásmódját.

A költõk közül Varró Dániel kivéte-
les humorérzékét értékelem nagyra.
Nagyon kérem, akit most lányos za-
varomban kihagytam, ne sértõdjön
meg.

� A fiatalok közül épp a könyv-
hét megnyitó programjaként mu-
tattad be Grecsó Krisztián új regé-
nyét Békéscsabán, aminek a címe:
Isten hozott.

� Grecsóról megírták már a kriti-
kák a Pletykaanyu címû novelláskö-
tete kapcsán, hogy móriczi a lényeg-
látása, Mikszáthoz hasonló a mesé-
lõkedve, Örkényre hajaz a
precízitása, lényeglátása. A regény
önmagunk megtalálásának történe-
te, fõhõse egy falusi környezetbõl
származó fiatalember. Úgy érzem,
ennek a könyvnek van esélye, hogy
megfilmesítsék, nagyon plasztikus,
jól felépített regény az Isten hozott.

�Horribile dictu: van- e monda-
nivalója?

� Igen. A mondanivaló kifejezést
ma korszerûtlennek tartják bizo-
nyos kritikusok, de én szívesen
használom. Persze, nem politokai
üzenetre gondolok. García Márquez
szerint egy jó regény történetét egy
mondatban el lehet mesélni. A Száz
év magányt például ílyesféleképpen
összegezte: Adva van egy család La-
tin-Amerikában, amelyben születik
egy kisfiú, hátul farokkal. Ezek után
száz évig rettegnek, hogy ez meg ne
ismétlõdjék. De hiába. Grecsó köny-
vét sommázhatjuk ezen az alapon.
A fiatal emberek keresik önmagu-
kat, és amíg meg nem találják, jóval
több baj éri õket, mint azután.

� Németországban megkérdez-
ték Tõled és Esterházy Pétertõl is,
hogy szüksége van-e mondaniva-
lóra a regénynek?

� Igen. Én azt válaszoltam, hogy
igen.  Esterházy pedig azt: nincs.
Õszerinte akinek mondanivalója
van, legyen egyetemi tanár. Ebbõl is
látszik mennyire másként fogjuk föl
a prózaírást. Õ szerintem prózaköl-
tõ egyébként.

� Van-e olyan sztori, ami nem
került be a Hogy volt címû sorozat-
ba, de késõbb eszedbe jutott?

� Csak olyan történetek marad-
tak ki, amelyeknél nem álltam közel
az eseményekhez. Vannak históriák,
amelyek megmaradtak bennem, de
mellékszereplõ voltam, háttér-figu-
ra. Egy epizódszereplõ pedig ne di-
csekedjen azzal, hogy õ mindent
tud, mindent látott. Ezeket meséljék
el a fõszereplõk.

(Másodközlés, eredetileg megje-
lent a Hetek c. folyóiratban Apák és
mecénások címmel)

Egy, a Grazi Mûszaki Egyetem
Biokémiai Intézetében, Prof. Dr.
Albin Helmetter egyetemi tanár
vezetésével és Dr. Franz
Siegfried Wagner biokémikus és
élelmiszerszakértõ közremûkö-
désével az elmúlt két év tanul-
mányaira alapozott publikáció
szerint a tökmagolaj védelmet
nyújt a szabad gyökökkel szem-
ben. A szabad gyökök rendkívül
reaktív anyagok, melyek szere-
pet játszanak a betegségek kiala-
kulásában és lefolyásában (pl.
érelmeszesedés, öregedési fo-
lyamatok többek között). A ta-
nulmány eredményei arra mu-
tatnak rá, hogy a tökmagolaj
különösen gazdag hatékony vé-
dõanyagokban (antioxidánsok-
ban), amelyek a szabad gyökö-
ket teszik ártalmatlanná. A tök-
magolajban csekély mennyiségû
vízben oldódó antioxidánsok is
fellelhetõk. Ezek jóval hatáso-
sabbak, mint a már ismert zsír-
ban oldódó antioxidánsok

Természetesen egészséges
A tökmagról eleddig feltehetõen legtöbbünknek a foci-

meccsek állandó tartozéka jutott eszünkbe. Eleddig, hiszen
a múlt héten pénteken és szombaton, a Maranta Plussz üz-
letében nagyszabású, kóstolóval egybekötött bemutatón jó-
val alaposabb ismeretekre tehettünk szert a tökmag és a
tökmagolaj szervezetünkre gyakorolt jótékony hatásairól.

Tökmagolajban pácolt filézett sült jércemell vagy comb (ké-
szülhet más szárnyas húsból is)

Hozzávalók: 3 db filézett jérce mell vagy 6-8 db comb, 1
EK grill fûszersó, 4 EK tökmagolaj, 5 dkg vaj, 1 dl fehérbor.

Elõkészítés: Elõzõ este bepácoljuk a húsokat, melyet elõt-
te megmosunk és lecsepegtetünk, majd bedörzsöljük a fûszer-
keverékkel, tálba helyezzük, és egyenletesen meglocsoljuk tök-
magolajjal. A tálat szorosan lefedjük, és másnapig hûtõszek-
rényben hagyjuk.

Elkészítés. Másnap a sütõt 180 oC-ra elõmelegítjük. A hú-
sokat kiemeljük a páclébõl, tepsibe helyezzük és a páclét is
ráöntjük. Az 5 dkg vajat felkockázzuk  és a húsokra tesszük,
aláöntjük az 1 dl fehérbort. A tepsit légmentesen lezárjuk alu-
fóliával és a sütõ középsõ részébe tesszük. Kb. 60 percig (pu-
hulásig) pároljuk, utána levesszük a fóliát és megforgatva pi-
rosra sütjük.

Köretnek petrezselymes újburgonya vagy párolt rizs és friss
saláta illik hozzá.

(pl. E-vitamin), melyek szin-
tén elõfordulnak nagy mennyi-
ségben a tökmagolajban.

A tudományos megalapozott-
sággal közölt információk, és a
tökmagolaj pontos összetételét
bemutató táblázatok mellett a
terített asztal volt a legcsábítóbb

az érkezõk számára. Megkóstol-
hatták a tökmagolaj felhasználá-
sával készült különféle salátá-
kat, valamint a sózott, és édes
ízesítésû (fehér és tejcsokis, ká-
vés, fahéjas, vaníliás, naran-
csos) tökmagokat. A tökmagolaj
és az ízesített tökmagok ezentúl
a Maranta Plussz üzletében min-
dig kaphatók lesznek. Az elõál-
lításukhoz szükséges tökmagot
a szarvasi Agroselect Kft. termel-
teti Magyarországon.

T.L.

Rekordra készülnek

A tervek szerint az idén ötvenezresre
is duzzadhat a Hegyalja Fesztivál látoga-
tóinak száma, amire nem csak az elõvé-
teli adatok utalnak, hanem a korábbi
évek dinamizmusa: 2000-ben tizenezres
nézõsereg élvezte a programokat, majd
ez a szám évrõl évre jelentõsen nõtt, ta-
valy már 41 ezer fizetõ nézõ fesztiválo-
zott a rakamazi Tisza-kempingben. Mind-
ez komoly elõkészületi munkákat igé-

Az elõvételi jegyeladási adatok alapján minden eddiginél
több résztvevõ zarándokol el a július 13-án kezdõdött, s jú-
lius 17-én véget érõ, immár hatodik alkalommal rendezett
Hegyalja Fesztiválra. A szervezõk és a fellépõk mellett az
érintett települések és szolgáltatók is felkészültek a roham-
ra: a MÁV és a Volán például sûrített járatokkal, pótszerel-
vényekkel tette rugalmasabbá a közlekedést.

nyelt: az idõjárási szélsõségek esetén is
használható terep kialakítása, a kommu-
nális és ellátási infrastruktúra bõvítése
és természetesen a programkínálat szé-
lesítése.

Ez utóbbi terén különösen impozáns
a kínálat, hiszen hat zenei színpadon 160
koncert � köztük több külföldi elõadó
mûsora � szórakoztatja a jelenlévõket,
továbbá több mint félszáz civil progra-

mot tekinthetnek meg az érdeklõdõk. A
külföldi elõadók közt van a svéd
Clawfinger, a brit-pakisztáni Asian Dub
Fundation, a szintén brit Transglobal
Underground (õk nem csak zenei, ha-
nem vizuális csemegét is jelentenek
majd nepáli showjukkal), valamint az EZ
Rollers, Lord Bishop, a Hybrid, Boban
Markovic Orkestar, de természetesen a
legfontosabb hazai elõadók is jelen lesz-
nek, a teljesség igénye nélkül: Kispál és
a Borz, Tankcsapda, Anima Sound
System, Hooligans, Korai Öröm,
Colorstar, Neo, valamint az elektronikus
zenei szcéna legfontosabb képviselõi: Pa-
lotai, Naga, Titusz.

A kulturális szféra és a közélet több
ismert szereplõje is részt vesz a fesztivá-
lon, egyebek közt Faludy György költõ,
Vágvölgyi B. András író, Nyírõ András
it-szakértõ, Török Gábor és Giró-Szász
András politológusok, valamint
Gyurcsány Ferenc miniszterelnök,
Bozóki András kulturális miniszter,
Gombos András, a környezetvédelmi és
vízügyi tárca politikai államtitkára.

Továbbra is hangsúlyt kap a környe-
zetvédelem Hegyalján, nem csak a Zöld
Sátor sokrétû programjai, illetve a jelen
lévõ zöldszervezetek miatt, hanem azért
is, mert a fesztivál területén a hulladék-
terhelést szelektív gyûjtéssel, illetve
�visszaváltható� szemeteszsákok kiosz-
tásával kívánják enyhíteni. További infó:
www.hegyaljafestival.hu (pr)


